
وزیر صمت:

قیمتشویندهها
بایدبهنرخقبلیبازگردد

وزیر صمت گفت:  به تولیدکنندگان شــوینده و مواد 
بهداشتی تأکید شد که نرخ ها باید به روال سابق برگردد و 
اگر قیمت ها بیش از اندازه باشد برای آنها پرونده تشکیل 

می شود.
به گزارش خبرگزاری فارس، سیدرضا فاطمی امین دیروز در 
حاشــیه همایش مشترک تجاری ایران و روسیه در مورد افزایش 
قیمت مواد شوینده و بهداشتی تأکید کرد:  برخی از تولیدکنندگان 
بدون هماهنگــی به افزایش قیمت اقدام کــرده بودند که دیروز 
جلســه ای با آنها برگزار می شود که باید قیمت ها برگردد به روال 
ســابق برســد و اگر قیمت ها بیش از اندازه باشد برای آنها پرونده 

تشکیل می شود.
گفتنی است، قیمت های جدید شوینده هفته گذشته بر اساس 
تاییدیه سازمان حمایت که زیرمجموعه وزارت صمت است اعلام 

شده بود.
وزیــر صنعت، معدن و تجارت )صمت( درباره واگذاری بلوکی 
ســایپا، گفت: آگهی این واگذاری هفته قبل منتشــر شد و برای 
قیمت گذاری ارزش این بلوک در مرحله اول قیمت گذاری املاک 
سایپا انجام می شود که از سه ماه قبل آغاز شده و روزهای پایانی 

قیمت گذاری را طی می کند.
فاطمی امین افزود: بعد از اینکه فرایند قیمت گذاری املاک و 
د ارایی ها تمام شد، واگذاری بلوک ایران خودرو و سایپا آغاز می شود و 
کسانی که متقاضی خرید آن هستند می توانند از طریق بورس اوراق 
بهادار ابتدا بلوکی سایپا و بعد از آن ایران خودرو را خریداری کنند.

او در مــورد ســامانه ثبت نام خودرو گفت: ســامانه یکپارچه 
قرعه کشی خودرو انجام می شود و قسمتی از دلالی در بازار خودرو 
را از بین می برد و این ســامانه به صورت یکپارچه عمل می کند و 

اینگونه نیست که اگر کسی زودتر ثبت نام کند در اولویت باشد.
وزیر صمت خبر داد:  از هفته آینده سامانه نظارت بر قرعه کشی 
خودرو راه اندازی می شود، اما در عین حال همچنان خرید و فروش 
خودرو توسط خودروسازها انجام می شود. شیوه سابق دارای ایراداتی 

بود و تصورات و شائبه عدم عدالت در آن وجود داشت.
نیازخودروسازیروسیهبهقطعهایرانی

فاطمی امین در مورد همکاری معدنی با روســیه گفت: ما در 
بخش معدن وضعیت مناسبی داریم، در برخی اقلام مانند ورقه های 
فــولادی نیاز به واردات داریم. در مواد اولیه معدنی مانند آلومینا، 
روی و سرب واردات انجام می دهیم و می توانیم با روسیه همکاری 
کنیم. همچنین شــرکت های خودروسازی روسیه نیاز به قطعات 

ساخت ایران دارند و می توانیم با آنها همکاری کنیم.
وی در مورد بازنگری لیست دو هزار قلم کالای وارداتی گفت: 
این لیست بازنگری می شود. در اردیبهشت ماه هم چهار تا پنج قلم 
آن تغییر پیدا کرد اما عمده این لیست همچنان حفظ می شود. البته 
از سال 97 منع واردات کالاهای دارای مشابه داخلی بوده است که 
همچنان در این لیست وجود دارد. ضمن اینکه برای واردات مواد 

اولیه و ماشین آلات تولید ممنوعیتی درنظر نمی گیریم.
وزیر صمت درباره ســامانه جامع تجارت تصریح کرد: سامانه 
جامع تجارت دارای زیرســاخت های لازم اســت که پنج میلیون 
تراکنش از قبیل ثبت ســفارش، فاکتورهای انبار و موارد دیگر در 
آن انجام می شود. تنها بخشی که به سامانه تجارت متصل نشده، 

سامانه گمرک است که باید آن هم متصل شود.
فاطمــی امین همچنین در مورد رشــد قیمت کالاها در بازار 
گفــت: برخی از کالاها مانند روغن و کالاهایی که در تولید آن از 
روغن استفاده می شود یک افزایش قیمت طبیعی داشته است. در 
برخی از این کالاها روغن سهم بالایی دارد. اما در برخی از کالاها 
سهم روغن از تولید پایین است و نباید به گرانی بیش از حد کالا 

منجر شود که با آنها برخورد می کنیم.

رئیس  انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی: 

جوجهریزیدرمرغداریها
کمنشدهاست

رئیس  انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشــتی کشور با وجود 
تأکید وزیرجهاد کشاورزی بر خرید تضمینی مرغ از مرغداران، از 

احتمال ضرر مرغداران در آینده خبرداد!
محمد یوسفی در گفت وگو با خبرگزاری فارس در پاسخ به اینکه مرغ 
را از مرغــداران به چه قیمتی می خرند، گفت: نرخ ثابتی ندارد، صبح نرخ 
در میدان بهمن  تعیین می شــود، اما مرغ زنده را به نرخ کیلویی 20 تا 
25 هزار تومان از مرغدار می خرند. در حالی کمتر از نرخ مصوب مرغ را از 
مرغداران می خرند که نهاده را با قیمت های افزایش یافته تحویل می دهند 
و ســامانه بازارگاه وزارت جهاد کشاورزی که مسئولیت تحویل نهاده ها را 

برعهده دارد آن را با قیمت های جدید می فروشد.
رئیس  انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی در پاسخ به اینکه مرغدار 
در تولید هر کیلومرغ چقدر ضرر می کند؟ اظهار داشت: با نهاده جدید و 
خریــد ارزانی که از مرغدار می کنند، آنها حداقل کیلویی 20 هزار تومان 

ضرر می کنند.
یوسفی به مشکل دیگر مرغداران هم اشاره کرد و گفت: مرغداران با 
توجه به وضعیت سخت تولید، جوجه نمی خرند و قیمت جوجه از 11 هزار 
به سه هزار تومان رسیده است. کاهش قیمت جوجه هشداری برای تولید 
مرغ در آینده است و تولیدکنندگان جوجه، تولید خود را کم خواهند کرد و 
چند ماه دیگر به این می رسیم که تولید مرغ کم شده و قیمت ها بالا می رود.
او در پاســخ به اینکه آیا جوجه ریزی در مرغداری ها کم شده است؟ 
گفت: الان کم نشده، اما اگر زیان مرغداران ادامه یابد جوجه ریزی را کم 
خواهند کرد. زمانی در استان تهران 1400 مرغداری وجود داشت، اکنون 
به 250 مرغداری رسیده است و بسیاری از آنها کار خود را ادامه ندادند.

رئیس  انجمن پرورش دهندگان مرغ در پاسخ به این سؤال که اگر تعداد 
مرغداری ها کاهش یافته، چرا تولید نسبت به قبل بیشتر شده است، اذعان 

کرد: تولید در سایر استان ها افزایش یافته، است.
یوســفی در پاسخ به اینکه آیا مرغداران در زمینه تأمین نقدینگی با 
قیمت های جدید نهاده مشکل دارند؟ گفت: قرار است بانک کشاورزی وام به 
مرغداران بدهد، معنی آن این است که مرغداران بدهکار بانک ها می شوند، 
دولت باید حمایت های خود را در جهت افزایش درآمد تولیدکنندگان کند.

تأکیدوزیربرخریدتضمینیمرغ
گفتنی است، اخیرا ستاد تنظیم بازار قیمت مرغ را کیلویی 58 هزار 
و 500 تومان تعیین کرده، اما قیمت در بازار 40 تا 45 هزار تومان است. 
همچنین وزیر جهادکشاورزی دو روز پیش گفت: بر اساس مصوبه هیئت 
دولت و بخشــنامه بانک مرکزی مرغداران و دامــداران می توانند با ارائه 
معرفی نامه به بانک کشــاورزی از تسهیلات ویژه این بانک با کارمزدهای 

10، 12 و 15 درصد استفاده کنند.
ساداتی نژاد افزود: میزان اعتبار اجرای این طرح 20 هزار میلیارد تومان 
است و مقرر شده این تسهیلات به صورت آسان تری با حذف محدودیت های 
قبلی اعم از داشتن چک برگشتی و ارائه ضمانت های سهل الوصول تری برای 

دامداران و مرغداران، در اختیار تولیدکنندگان قرار گیرد.
وزیر جهادکشاورزی اطمینان داد که نهاده به اندازه کافی در دسترس 
تولید کنندگان است و هیچ محدودیت زمانی در استفاده تولید کنندگان از 
تســهیلات ویژه خرید نهاده ها وجود ندارد. ساداتی نژاد ادامه داد: شرکت 
پشــتیبانی امــور دام روزانه یکهزار تن خرید تضمینی در کشــور انجام 
می دهد و خرید توافقی نیز از روز دوشــنبه آغاز شده است. در مورد مرغ 
آرین با 12درصد بالای قیمت این خرید صورت می گیرد و مرغداران برای 
جوجه ریزی هیچ نگرانی ای نداشته باشند. کسانی که در دو هفته گذشته 
جوجه ریزی کرده اند نگران خرید نباشند، زیرا شرکت پشتیبانی امور دام 

قراردادی منعقد و در زمان تحویل خریداری می کند.

طبق آمارهای رسمی

مصرفبرقدرایران
6برابرمتوسطجهانیاست

طبق آمارهای رسمی، مصرف برق در ایران 6 برابر متوسط 
جهانی است.

مسئولان ناترازی بین مصرف و تولید را عامل تکرار خاموشی ها 
می داننــد و متهم ردیف اول این اتفــاق را »پرمصرف ها« عنوان 
می کنند. با اینکه مسئولان از افزایش شش هزار مگاواتی ظرفیت 
تولید برق کشور خبر داده اند اما با توجه به ناترازی 15 هزار مگاواتی 
برق در تابستان گذشــته که اخیرا وزیر نیرو آمارش را داد، تکرار 

خاموشی ها در صورت عدم صرفه جویی، محتمل است.
نقشپرمصرفهادرخاموشیها

بســیاری از مردم تصــور می کنند، متهم ردیــف اول تکرار 
خاموشــی ها کمبود تولید برق است. در حالی که اگر روند فعلی 
مصرف برق توسط پرمصرف ها در بخش خانگی و صنایع به همین 
شکل ادامه پیدا کند، افزایش تولید هم نمی تواند مانع خاموشی ها 

شود.
آمارها گویای این است که تولید  اندک برق نمی تواند تنها دلیل 
اصلی تکرار خاموشی ها باشد و دلیل اصلی آن را باید از مسیر دیگری 
جســت وجو کرد. آمارها نشــان می دهد، در اوج بار تابستان سال 
گذشته، در پیک مصرف معادل 12 هزار مگاوات از توان تولید برق 
کشور صرف تأمین نیاز فراتر از الگوی مشترکان خانگی پرمصرف 
شــده است. درخصوص این آمار می توانیم این گونه تحلیل کنیم؛ 
اگر الگوی مصرف توسط بخش خانگی رعایت می شد، نباید شاهد 

خاموشی ها در تابستان سال گذشته می بودیم.
ایران در میزان مصرف برق خانگی و صنعتی وضعیت بســیار 
نامطلوبی دارد و دلیل آن نیز اصلاح نشــدن الگوی مصرف مردم 
اســت. مطابق آخرین آمار ارائه شده تحت عنوان ترازنامه انرژی، 
سرانه مصرف برق خانگی در ایران معادل 1058 کیلووات ساعت 
برای هر نفر برآورد می شود. این در حالی است که متوسط جهانی 
این آمار معادل 182 کیلووات ساعت است. به عبارت دیگر میزان 
سرانه مصرف برق خانگی در ایران شش برابر متوسط جهانی است.

پرمصرفهااقشارپردرآمدجامعههستند
مشترکان پرمصرف از اقشار پردرآمد جامعه هستند و به دلیل 
مصرف بیشــتر از برقی که یارانه پنهــان بدان تعلق گرفته، یارانه 
بیشتری نیز دریافت می کنند. دلیل این امر نظام تعرفه گذاری غلط 
گذشته بود. تغییر نظام تعرفه گذاری، مهم ترین گام به منظور کاهش 

آثار سوء پرداخت یارانه پنهان برق به حساب می آید.
به عقیده »سعید نیکی سخن«؛ متخصص حوزه انرژی؛ »کمتر از 
25 درصد مشترکان خانگی، مصرف برق بیش از استاندارد دارند. با 
وجود این، ضربه ای که مصرف خارج از الگوی این افراد به صنعت 

برق می زند، فراتر از 50 هزار میلیارد تومان برآورد شده است.«
به وضوح روشــن است، ادامه این مســیر می تواند کشور را با 
مشکلات عمیق اقتصادی مواجه کند و مهم ترین راهکار آن توجیه 
افکار عمومی اســت. در راستای الگوی بهینه مصرف برق، صنایع 
الکترونیکی برقی باید به سمت هر چه کم مصرف تر شدن محصولات 
سرمایشــی خود حرکت کنند. همچنین مردم باید بپذیرند، تهیه 
وســایل برقی کم مصرف، هر چند گران تر، می تواند در طول سال 

توجیه اقتصادی بالاتری برای خانوار داشته باشد.
مســئله مهمی که به عقیده کارشناسان حوزه انرژی می تواند 
تاثیر به ســزایی در رعایت الگوی مصرف داشــته باشــد، تشویق 
کم مصرف ها و جریمه پرمصرف ها است. البته طبق رویکرد جدید 
دولت در تعرفه گذاری، برق یارانه ای برای همه مشترکان تا سطح 
الگوی مصرف تأمین می شــود اما اگر مشــترکی علاقه به مصرف 

بیش تر داشت، باید بهای واقعی آن را بپردازد.
مصطفی رجبی مشهدی؛ سخنگوی صنعت برق، در این رابطه 
گفته است: »مشترکانی که مصرف آنها کمتر از الگوی تعریف شده 
باشد، از تعرفه یارانه ای برق برخوردار خواهند بود و تعرفه مشترکانی 
که بیش از الگو مصرف داشته باشند به صورت پلکانی افزایش خواهد 
یافت. به عبارتی دیگر با افزایش مصرف، یارانه مشترکانی که بیشتر 

از الگو برق مصرف کنند، کاسته خواهد شد.«

اقتصادی

جدولنرخسکهوارز
قیمت )به تومان(نوع سکه

14/305/000سکه تمام طرح جدید
13/907/000سکه تمام طرح قدیم

8/001/000نیم سکه
4/922/000ربع سکه

2/840/000گرمی
1/379/400هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
-دلار
-یورو
37/536پوند

1/860لیر ترکیه
-درهم امارات

20/5دینار عراق

سمند  سواری  خودرو  سبز  برگ 
 LXEF7 به شماره پلاک 134 ه 37

سفید  رنگ  به   14 ایران 
موتور  شماره  و   1396 مدل 
147H0255148 و شماره شاسی 
NAACR1HWXHF241887 مفقود 
ساقط  اعتبار  درجه  از  و  شده 

می باشد.

پراید  وانت  خودرو  سبز  برگ 
پلاک 959 م 69  به شماره   151 
سفید  رنگ  به   14 ایران 
موتور  شماره  و   1394 مدل 
شاسی  شماره  و   5477776
NAS451100F4944214 مفقود 
ساقط  اعتبار  درجه  از  و  شده 

می باشد.

مدل  پانوراما   207 پژو  سبز  برگ 
 MJ230849 شاسی  بشماره   1400
به شماره پلاک 315 ه 34- ایران 17 

مفقود و فاقد اعتبار است.

سفید  سال  پارس  سبز  برگه 
شماره  به   1401 مدل  سفارشی 
پلاک 429 ن 29- ایران 98 شاسی 

NH443829 مفقود و اعتبار ندارد.

مدل  پانوراما  دنده   207 سبز  برگه 
 -42 ط   733 پلاک  شماره  به   1401
 NJ274494 ایران 98 به شماره شاسی

مفقود و فاقد اعتبار است.

آگهیهای
مفقودی

صفحه ۴
پنج شنبه ۵ خرداد ۱۴۰۱
۲۴ شوال ۱۴۴۳ - شماره ۲۳۰۳۳

امامصادق)ع(احیاءگرمکتبتشیع

سخنرانی

به مناســبت فرا رســیدن بیست و پنجم شوال سالروز شــهادت رئیس و بنیانگذار 
مذهب جعفری حضرت امام جعفر صادق)ع( مراســم عزاداری باشــکوهی در شب 
شــهادت آن حضرت بعد از اقامه نماز مغرب و عشــاء در مسجد جامع امام حسن 
عسکری)ع( واقع در لویزان میدان هروی با حضور عاشقان مکتب اهل بیت برگزار 

می گردد. در این مراسم از ســخنرانی دانشمند محترم 

والمســلمین  حجت الاســام 
فرقانی خراسانی بهره مند می شویم.

الاحقر مفتح آملی
 امام جماعت مسجد جامع امام حسن عسکری)ع(

معاون نخســت وزیر روسیه با بیان این که 
روسیه به دلیل شرایطی که امروز با آن مواجه 
شده، به دنبال افزایش واردات است گفت: در 
بازار روســیه نیازهای متعددی وجود دارد که 

کالاهای ایرانی می توانند آن را تأمین کنند.
همایش مشترک تجاری ایران و روسیه دیروز با 
حضور مقامات تجاری دو کشور و در پی سفر چندی 
قبل رئیس جمهور به روسیه و تفاهم برای ارتقاء روابط 

تجاری دو کشور برگزار شد.
به گزارش خبرگزاری ها، الکساندر نواک در این 
نشست با بیان اینکه رهبران دو کشور برای افزایش 
همکاری های اقتصادی تلاش می کنند، اظهار کرد: 
امروز فشارهای بسیاری از کشورهای غیردوست به 
روسیه وارد شــده که نیاز افزایش همکاری های دو 
کشور را بیشتر می کند و به همین دلیل هیات بزرگی 
از روســیه متشکل از بخش های دولتی، فرمانداری، 
تجار، فعالان اقتصادی و نمایندگان واحدهای تولیدی 

به ایران آمده تا برای تعمیق روابط اقدام کنیم.
افزایش81درصدیتجارتایرانوروسیه

معاون نخست وزیر روسیه با بیان اینکه در حال 
حاضر شرایط بسیار خوبی برای افزایش همکاری با 
ایران به وجود آمده اســت، تأکید کرد: می توانیم در 
طرح ها و پروژه های مهم در ایران مانند نیروگاه اتمی 
بوشهر همکاری داشته باشیم و روابط بین دو کشور 

را توسعه بخشیم.
نواک با اشــاره به اینکه به دنبال افزایش حجم 
تبادلات بین دو کشور هستیم، گفت: در سال گذشته 

فرصت خوبی برای افزایش تجارت ایران و روسیه به 
وجود آمــد به طوری که حجم تبادلات تا 81 درصد 
افزایــش پیدا کرد و به چهار میلیارد دلار رســید و 
امسال نیز تاکنون تبادلات بین دو کشور تا 10 درصد 

افزایش پیدا کرده است.
وی با تأکید بر تمایلات این کشور برای تکمیل 
کریدور شمال- جنوب تأکید کرد: این کریدور برای 
روســیه بسیار مهم است و ما به دنبال توسعه آن و 
دسترسی روسیه به حاشــیه خلیج فارس و افزایش 

فعالیت در آن منطقه هستیم.
معاون نخست وزیر روسیه با بیان اینکه به دنبال 
کاهش محدودیت واردات به روسیه هستیم، یادآور 
شد: قوانینی که واردات و صادرات محصولات پزشکی، 
تجهیزات، مواد اولیه و خدمات مهندسی را آسان تر 

می کند وضع شده است.
جلوگیریازتکراراشتباهاتگذشته

همچنین »لوان جاگاریان« سفیر روسیه در ایران 
در همایش تجاری ایران و روسیه، خاطرنشان کرد: 
نباید اشتباهات گذشته تکرار شود، زیرا استان های 
مختلفی در ایــران دارای ظرفیت برای پیشــرفت 

اقتصادی هستند.
وی افزود: طی 11 ســال گذشته از دولت دهم 
تا تشکیل دولت سیزدهم که سفیر روسیه در ایران 
هستم، اطمینان دارم روابط جدید، نفع دو کشور را 

به دنبال دارد.
جاگاریان تأکید کرد: شــش ســال پیش بعد از 
اجرای برجام، بین استان های مختلف ایران و روسیه 

ارتباط هایی برقرار شــد که هرکدام ارتباط مستقیم 
با روسیه داشت اما با گذشت زمان عملیاتی نشد.

سفیر روسیه در ایران خاطرنشان کرد: می توانم 
به تجار و بازرگانان و فعالان اقتصادی اطمینان بدهم 
که برای صدور روادید در روســیه کمک می کنیم و 

برگزاری این همایش به نفع دو کشور خواهد بود.
کاهشنقشدلاردرتجارتدوکشور

به گزارش فارس، مسعود خوانساری، رئیس اتاق 
بازرگانی تهران هم در این همایش گفت: برای افزایش 
مبادلات تجاری دو کشور همسایه ایران و روسیه در 
فاز اول حجم تجارت دو کشــور به 10 میلیارد دلار 
 افزایش می یابد و در فاز دوم توســعه این روابط به 

20 میلیارد دلار افزایش خواهد یافت.
به گفته خوانساری کاهش نقش دلار در مبادلات 
تجاری بین ایران و روسیه از زمینه های مهم افزایش 

همکاری تجاری بین دو کشور به شمار می رود.
وی زمینه همکاری تجاری بین روسیه و ایران را         
در زمینه دارو، اقلام پزشکی، مواد غذایی، دانه های 
روغنی دانســت و گفت: بعد از سفر آقای رئیسی به 
روسیه و به ویژه بعد از مناقشات اوکراین با روسیه، 
زمینه همکاری بیشتر ایران و روسیه فراهم شده است.

رئیس  اتاق بازرگانی تهران همچنین خاطرنشان 
کرد: اتصال خطوط ریلی ایران به روســیه از طریق 
ترکمنستان و قزاقستان و گسترش مبادلات کالای 
ترانزیتی و همچنین فعالیت گمرکی در ضلع جنوبی 
روسیه با ایران از زمینه های همکاری تجاری بین دو 

کشور به شمار می رود.

خوانساری افزود: اتاق های بازرگانی ایران با داشتن 
بیش از 50 هزار عضو استعداد مناسبی برای توسعه 

روابط تجاری با روسیه فراهم کرده است.
رئیس  اتاق بازرگانی تهران همچنین از زمینه های 
مهم توسعه را         تجارت کانتینری دانست و بیان کرد: 
توسعه کانتینرهای یخچالی و خطوط کشتیرانی از 
جمله زمینه های توسعه مناسبات بین دو کشور به 

شمار می رود.
ایرانوروسیه بین امضایموافقتنامهآزادتجاری

تاآذر1401
علیرضا پیمان پاک ، رئیس سازمان توسعه تجارت 
نیز در همایش مشترک تجاری ایران و روسیه با بیان 
اینکه ظرفیت مبادلات دو کشــور ایران و روسیه به 
طور جداگانه حدود 600 میلیارد دلار اســت، اظهار 
داشت: با این حال متأسفانه حجم مبادلات تجاری 
دو کشــور 4 میلیارد دلار است و این نشان می دهد 
ظرفیت فراوانی برای توسعه مبادلات بین دو کشور 

وجود دارد.
پیمان پاک همچنین گفت: تا مهر  یا آذرماه امسال 
موافقتنامه تجارت آزاد بین دو کشور ایران و روسیه 
امضا می شــود. همچنین قرار است کریدور شمال- 
جنوب جهت توسعه تجارت بین دو کشور فعال شود.
وی اضافــه کرد: تجار ایران و روســیه از طریق 
تجار واسط و تجار درجه دو و سه با یکدیگر ارتباط 
دارنــد و برگزاری این نشســت دوجانبه و مذاکرات 
مســتقیم زمینه مذاکرات بیشــتر بین دو کشور را 

فراهم کرده است.

معاون نخست وزیر روسیه:

کالاهایایرانیمیتوانند
نیازهایمتعددبازارروسیهراتأمینکنند

آمار چک های مبادله  شده در فروردین ماه 
 امســال حکایت از کاهــش ۳۹ درصدی و 
۴6.۵ درصدی نسبت تعداد و ارزش چک های 
برگشتی به مبادله  شده نسبت به قبل از اجرای 

قانون جدید چک دارد.
به گزارش خبرنگار مهر، گزارش بانک مرکزی از 
آمار منتشر شده از چک های مبادله  شده در فروردین 
ماه ســال 1401 نشــان می دهد که در این ماه در 
مجموع 5.2 میلیون فقره چک به ارزش 183.8 هزار 

میلیارد تومان مبادله  شده است.
 مطابق با آمار این گزارش، در این ماه تنها 471 هزار 
فقره چک بــه ارزش 20.7 هــزار میلیارد تومان 
برگشــت خورده اســت. از این رو نسبت تعداد و 
ارزش چک های برگشتی به مبادله شده در فروردین 
 ماه ســال 1401 به ترتیب برابر بــا 9.1 درصد و 

11.3 درصد بوده است.
لازم به ذکر اســت قبل از اصلاح قانون چک در 
ســال 1397، آمار چک های برگشتی برخلاف روند 
ســال های بعد از آن، نســبت های زیادی را تجربه 
می کــرد. مطابق آمار بانک مرکزی، در فروردین ماه 
ســال 1396 در مجموع 7.4 میلیون فقره چک به 
ارزش 38 هزار میلیارد تومان مبادله  شده بود که از 
این میان بیــش از یک میلیون فقره چک به ارزش 
8 هزار میلیارد تومان برگشت خورده بود. از این رو 

نسبت تعداد و ارزش چک های برگشتی به مبادله شده 
 در فروردیــن ماه ســال 1396، به ترتیــب برابر با 

14.9 درصد و 21 درصد بود.
مقایسه آمار مربوط به فروردین ماه سال 1396، 
یعنی یک ســال قبل از اصلاح قانون صدور چک، و 
فروردین ماه سال 1401، اثرات اجرای قانون جدید 
چــک را نمایان می کند. با مقایســه آمار مربوط به 
ســال های اشاره  شده مشــاهده می شود که نسبت 
تعداد و ارزش چک های برگشــتی به مبادله شده به 
ترتیب با کاهش 39 درصدی و 46.5 درصدی همراه 
بوده که نشان از افزایش اعتبار معاملات انجام شده 

به وسیله چک دارد.

کارشناسان معتقدند افزایش اطمینان در معاملات 
با چک و وضع قوانینی به منظور جلوگیری از صدور 
چک توسط افراد بدحساب از جمله امتیازات قانون 
جدید چک است که موجب کاهش چک های برگشتی 

شده است.
اجراییکقانونجدیدازشنبه

بر اســاس بخشــنامه ای که برخــی بانک ها به 
شعب شــان ابلاغ کرده اند در صــورت کافی نبودن 
موجودی حساب صادرکننده چک بانک ها از هفتم 
خرداد مکلف به پرداخت وجه چک از محل موجودی 

سایر حساب های صاحب حساب، شده اند.
بر اساس مفاد قانون جدید چک و دستورالعمل 

حســاب جاری که بانک مرکزی به شبکه بانکی، در 
صورت کافی نبودن موجودی حســاب صادرکننده 
چک، ابلاغ کرده بانک ها مکلف به پرداخت وجه چک 
از محل موجودی سایر حساب های صاحب حساب به 
ترتیب اولویت از حساب جاری، حساب قرض الحسنه 
پس انداز، حساب سرمایه گذاری کوتاه مدت و حساب 
سرمایه گذاری بلندمدت و همچنین مسدود کردن 
کلیه حساب ها و کارت های بانکی و هر مبلغ متعلق 

به صادرکننده به میزان مبلغ چک هستند.
براســاس بخشــنامه ای که برخــی بانک ها به 
شعب شان ابلاغ کرده اند، این قانون بناست از هفتم 

خردادماه در شعب بانکی اجرایی شود.
در بخشــنامه ابلاغی یکــی از بانک های بزرگ 
خصوصی آمده اســت: »به اســتحضار می رساند در 
راستای اجرای تکالیف قانون اصلاح صدور چک، از 
تاریخ هفتم خردادماه سال جاری، در صورت کسری 
موجودی حســاب جاری، مبلغ مورد نظر از ســایر 
حساب های شخص در همان بانک برداشت شده و به 
ذی نفع چک پرداخت می شود. در صورت عدم تأمین 
مبلغ چک در همان بانک، حســاب فرد صادرکننده 
چک در سایر بانک ها و مؤسسات اعتباری به میزان 
مبلغ کسری چک به ترتیب از بیشترین به کمترین 
مانده از طریق »سامانه محچک« ، مسدود و سپس 

مراحل قانونی از سوی قوه قضائیه انجام می شود.«

کاهش ۴۰ درصدی چک های برگشتی پس از اجرای قانون جدید

طی دو ماهه امسال

دو برابر مصرف پارسال سفارش واردات گوشی آیفون ثبت شد!
رئیس سازمان توسعه تجارت اظهار کرد: به 
اندازه دو برابر میزان مصرف سال گذشته ثبت 
سفارش برای واردات آیفون در دو ماه امسال 

انجام شده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، علیرضا پیمان پاک، 
رئیس ســازمان توسعه تجارت در جمع خبرنگاران 
گفت: قرار نیست ارز یارانه دار برای واردات کالاهای 
لوکس و مصرفی مانند گوشــی تلفن همراه آیفون 
اختصاص یابد، در عین حال امســال در دوماه اول 
بیش از کل نیاز کشور در سال گذشته ثبت سفارش 
برای واردات گوشی آیفون انجام گرفته است. بنابراین 
مردم نگران نباشند و به اندازه از نوع محصول وارد 
خواهد شــد و فریب فضاســازی برخی از دلالان و 
واردکننــدگان مبنی بر ممنوعیت واردات گوشــی 

آیفون را نخورند.
وی در مورد اصلاح آئین نامه واردات ته لنجی نیز 
بیان کرد: این آئین نامه در دولت تهیه شده و به زودی 
اصلاح می شود، اما نباید انتظار داشت همه مواردی 
که در سال های گذشته مشکل داشته، ظرف سه ماه 

در دولت به سرانجام برسد.
رئیس سازمان توسعه تجارت همچنین در مورد 
واردات کالاهای مصرفی افزود: برخی از واردکنندگان 
می خواهند از جیــب ملت و ارز یارانه دار به واردات 
کالاهــای مصرفی اقــدام کنند، در حالــی که ارز 
نیمایی بــرای واردات نهاده های تولید و مواد اولیه 

 و ماشین آلات باید اختصاص یابد که در این زمینه 
70 تــا 80 درصــد ارز نیمایی هم بــه این کالاها 

اختصاص می یابد.
گفتنی اســت از چند روز قبل گمانه زنی هایی 
درباره ممنوعیت واردات گوشی آیفون منتشر شد. 
این خبر باعث افزایش یکباره قیمت ها در بازار شد 
و برخی فروشــگاه های اینترنتــی هم این کالاها را 
ناموجود اعلام کردند. برخی معتقدند این خبرسازی 
توسط مافیای واردات ایجاد شده تا گوشی هایی که 

از قبل وارد کرده اند را به قیمت گزاف بفروشند.
با این حال روز گذشته حسین زاده  قشمی، رئیس 
مرکز ارتباطات وزارت صمت اعلام کرد:  ثبت سفارش 
واردات گوشی تلفن همراه تمامی نشان های تجاری 
)برندها( از روز چهارشــنبه آزاد است و محدودیتی 
وجود ندارد. ســازمان توســعه تجارت هیچ ابلاغیه 
و مقرراتی دال بر ممنوعیت ثبت ســفارش واردات 
موبایل با برندهای خاص به بانک مرکزی و گمرک 

ابلاغ نکرده است.
چراییممنوعیتوارداتگوشیهایگرانقیمت

موضوع ممنوعیت واردات گوشی های گران قیمت 
)بالای 600 دلار( در مقاطع زمانی مختلف از سوی 
کارشناسان و مقامات مسئول مطرح شده است؛ اما 
هربار این مسئله به شکل غیرکارشناسی و صرفاً با 
جنجال  رسانه ای از سوی عده ای از دستور کار خارج 
شده و به فراموشی سپرده می شود. به گزارش فارس، 

بررســی آمار و ارقام واردات تلفن همراه در 3 سال 
اخیر نشــان می دهد که در طول این مدت بیش از 
 49 میلیون دســتگاه بــه ارزش تقریبی نزدیک به 
10 میلیارد دلار وارد کشــور شده است که از این 
میزان بیش از 2.8 میلیارد دلار به واردات گوشی های 

بالای 600 دلار اختصاص یافته است.
برخی کارشناســان با اشاره به نیاز روزافزون بازار 
تلفــن همــراه معتقدند در صورتی کــه منابع ارزی 
اختصاص یافته به گوشی های گران قیمت به واردات 
گوشی های با قیمت پایین تر اختصاص یابد، هم نیاز 
بازار راحت تر تأمین می شود و هم با توجه به شرایط 
تحریمی در مصرف منابع ارزی صرفه جویی خواهد شد. 
در روزهای گذشــته نیز این موضوع از ســمت 
اعضای کمیسیون اصل نود مجلس مجدداً مطرح شد. 
نکته  حائز اهمیت این است که موافقان و مخالفان 
ایجاد محدودیت در واردات گوشی های گران قیمت 
هرکدام دلایلی را در پشــتوانه نظرات خود مطرح 
کرده اند که فارغ از هرگونه سوگیری ها و جنجال های 

رسانه ای، به نوبه خود جای تأمل و بررسی دارد. 
مخالفان این طرح معتقدند با ممنوعیت واردات، 
دسترسی قشر زیادی از مردم به برند و مدل موبایل 
مطلوب خود مسدود خواهد شد. اما موافقان در مقابل 
به این موضوع تأکید دارند که اگرچه از نظر تعداد، 
گوشی های بالای 600 دلار فقط 6.2 درصد از کل 
تعداد تلفن های همراه ســهم داشته اند ولی از نظر 

میزان تخصیص ارز، حدود 32.2 درصد از ارزش کل 
واردات گوشی را به خود اختصاص داده اند.

بر اساس آمار سامانه همتا، برند کره ای موبایل 
تقریبــا 50 درصد از ســهم بازار موبایــل ایران را 
به خود اختصاص داده اســت. بر همین اســاس از 
اســفند 1399 تا اسفند 1400، بیش از 8 میلیون 
 و 710 هزار دســتگاه از این برند گوشــی به ارزش 
1.7 میلیارد دلار در کشــورمان فروخته شده است 
اما در مقابل بیش از 1.4 میلیارد دلار صرف واردات 
برند آمریکایی اپل شده است که فقط تعداد 1میلیون 
و 200 هزار گوشــی )حدود 7 درصد کل نیاز بازار( 
در کشور فروش داشته است؛ بر این اساس میانگین 
 قیمت هر گوشی برند کره ای وارداتی به کشور حدود 
 195 دلار بوده اما میانگین قیمت هر گوشی اپل بیش از 
1115 دلار تخمین زده می شــود، بنابراین میزان 
ارزبری گوشــی های اپل در مقایسه سایر برندها که 
حجم قابل توجهی از بازار را در اختیار دارند، بسیار 

بالاتر است.
بنابراین در مورد تعــداد میزان مصرف داخلی 
آیفون و گوشــی های بالای 600 دلار در کشور این 
نکته حائز اهمیت است که فقط درصد کمی از جامعه 
که عمدتاً از اقشار مرفه هستند، از این نوع گوشی های 
لوکس استفاده می کنند؛ این در حالی است که اکنون 
اقشار آسیب پذیر بیشتر از گوشی های ارزان قیمت و 

پایین تر از 600 دلار استفاده می کنند.

روزهای  در  گفت:  بازار سرمایه  کارشناس 
آینده باید شاهد روند بهتری در بازار سرمایه 
باشــیم و به احتمال زیاد در هفته آینده ورود 
شــاخص کل به کانال یک میلیون و 6۰۰ هزار 

واحدی را می بینیم.
مرتضی مددی در گفت  و گو با خبرگزاری فارس، 
درباره بازگشت بورس به روند صعودی طی معاملات 
دیروز گفت: »حمایت های موجود از شــاخص کل و 
شــاخص کل هموزن طی معاملات روزهای گذشته 
فعال شــده و کاهش خروج پول از بورس به همین 
مسئله بر می گردد. در روزهای آینده باید شاهد روند 
متعادل و بهتری در بازار سرمایه باشیم و به احتمال 
زیاد در هفته آینده ورود شــاخص کل به کانال یک 

میلیون و 600 هزار واحدی را می بینیم.«
گفتنی است، پس از شش روز کاهش در شاخص 
کل بــورس، در جریان معاملات دیروز، نماگر اصلی 

بازار ســرمایه، افزایش 8788 واحدی را تجربه کرد 
و به ســطح یک میلیون و 564 هزار و 477 واحدی 
رســید. بازدهی این شاخص مثبت 56 صدم درصد 
بوده است. شاخص کل هموزن بورس نیز با رشد پنج 
هزار و 565 واحدی به عدد 436 هزار و 793 واحدی 
رســید و بازدهی مثبت یک و 29 صدم درصدی را 

برای سهامداران به همراه داشت.
 طی معامــلات روز چهارشــنبه تغییر مالکیت 
حقوقی به حقیقی مثبت شد و 134 میلیارد تومان 
پول حقیقی وارد بازار ســرمایه شد. طی شش روز 
کاری گذشــته بورس، حدود 2900 میلیاد تومان 
پول توســط ســهامداران حقیقی از بــورس خارج 
شده است. گروه های بانک ها و موسسات اعتباری و 
محصولات شیمیایی بیشترین خروج پول و گروه های 
فرآورده هــای نفتی و کک و ســرمایه گذاری ها نیز 

بیشترین ورود پول را به خود اختصاص داده اند.

ارزش کل معاملات بازار ســهام با رشــد هفت 
درصدی نسبت به روز سه شنبه به عدد 7977 میلیارد 
تومان رسید و ارزش معاملات اوراق اسلامی و اوراق 
بدهی نیز 567 میلیارد تومان شد که سهم آن از کل 
معاملات بازار سرمایه هفت درصد بود. ارزش معاملات 
خرد نیز با رشــد 13 درصدی نسبت به روز قبل به 
میزان پنج هزار و 633 میلیارد تومان رسید و نکته 
مهم اینکه، سهم این معاملات از کل معاملات بازار 

سرمایه حدود 74 درصد شد.
سرمایه 90 نماد در جریان معاملات دیروز بازار 
سرمایه با کاهش قیمت و 256 سهم نیز با رشد قیمت 
مواجه شد. تعداد سه نماد در صف فروش باقی ماندند 

و 121 نماد نیز در صف خرید قرار گرفتند.
خبرهایامیدوارکنندهازبورس

لازم به یادآوری است، معامله  گران در بازار سرمایه 
در حالی دیروز را پشت سر گذاشتند که شاخص کل 

بورس طی چند روز گذشته نزولی بود. البته در این 
روزها کاهش خروج پول حقیقی در بورس خبر خوبی 
بود که امیدواری به آینده بورس را تضمین می کرد.

 تحلیلگران تکنیکال سطح یک میلیون و 560 هزار 
واحد را سطح مهمی دانسته و بازگشت شاخص کل 
به این ســطح را یک موضوع جدی برای بازار سهام 
معرفی می کنند. ســطحی که پیش از این شاخص 
از آن عبور کرده بود و پس از آن توانســت مرز یک 
میلیــون و 600 هزار واحد را لمس کند. اما در روند 
نزولی هفته گذشته شاخص از این سطح پائین آمد.
تحلیل دیگری که بســیاری از سهامداران به آن 
امیدوار بوده اند به شــاخص کل هموزن و برخورد با 
یک حمایت جدی باز می گردد. حمایت از این شاخص 
در سطح 430 هزار واحدی فعال شده و موجب شد 
این شاخص نیز دیروز بازدهی تقریبا دو و نیم برابری 

نسبت به شاخص کل داشته باشد.

پیش بینی جدید درباره وضعیت شاخص در هفته آینده


